

၉-၁၆၃။ ၁-၄၆၈။ အစွောံ။) (တောဝိသိမကြက်ကျင် = တောဝိသိမစေန်ဆက်ကျင်။) ပဲ့ မူဗ္ဗာ/ ဘုရားလောင်း၏ အမိပုဏ္ဏားမသည် ထိုအကြောင်းကိုကြား၍ “ဆင်မင်္ဂလာမူကိုပြု ခြင်းမည်သည်ကား အမျိုးခုနစ်ဆက် လည်သည်တိုင်အောင် ငါတို့အနွယ်တည်း။ ငါတို့၏အ နွယ်သည် ပျက်စီးလတ္တံ့။ ငါတို့သည် ဥစ္စာမှလည်း ဆုတ်ယုတ်လတ္တံ့” ဟု စိုးရိမ်သည်ဖြစ် ၍ ငို၏။ (၅၅၀။ ၃-၆၄။ ညောင်ကန်။) ပဲ့မူအေင်္ဂလိက်/ But the Bodhisatta’s mother heard that in four days there was to be an elephant festival. “For seven generations,” thought she, “we have managed the elephant festivals from father to son. The old custom will pass from us, and our wealth will all melt away!” She wept and wailed. (The Jataka: Vol. I & II: Book II: p-32))

(((((((((((((((((((((((((((((((())))))))))))))))))))))))))

ကြက္ကဒိန်

ပဲ့ “လိက်နယသမုဇ္ဈိ” ၎် ကျပ်ဇွန်အစွောံ အစိုန်ဒ်တအွာကဝိမန်ပိုတွဒယ့်တိုက် ရပ်စပ်စကာလပ် ဝေါဟာရမန်ဪ “ကြက္ကဒိန်” ဝံ့၎် အဲဝံ့ညာတ်ကေတ်တဲ ကောန်ဂကူမန်ပို သောတုဇန်တအ်ညး ဂမ္တိုင် တွာန်နဝံ့ဒ်ဗဟုသုတညိုစိုတ်တဲ အဲကြက်ပွတ်ထွေးကိုရောင်အဲ။ စပ်ကိုဝေါဟာရဏအ်တဲ အ ကြာပိုမန်ကိုမန် တွာန်နသိုက်ကိုဒ်တဲ ပေါ်ကယျာန်ဝေါတ်သွေက်ဇွန်ရင်သွန်အဲ ဟံ့သေင်ရောင်၎် အဲမိက် ဝံ့ဒင်ကေတ်ဂုန်ရ။ လိက်နယသမုဇ္ဈိဝံ့ ဒ်လိက်သျှိတ်တဲ အဲကလိဝံ့လပ် နူကိုနဲအံက်ပိုင်(ကွာန်ဝက်) မဒ်ညးမဇ္ဈိန်လပ်အခပ်ကမ်ပျူတာဂ်ရ။ လိက်နယသမုဇ္ဈိဝံ့ လိက်ဝိုင်တိုဗွဲမလောန်ရ။ ဒွဲညးစကာလပ် ဝေါဟာရ “ကြက္ကဒိန်” ၎် အတိုင်ဗွဲသွပ်ဝံ့ရ။

သိုဗိုတ်ပိဂ်၊ တိသွဟ်သဗ္ဗ၊ သုတိဗိုတ်မဲ့၊ ပဲ့ပထမ၊ သမုတ္တိကို၊ သိုလက္ခဏ၊
ဣဝံ့ဗိုတ်ပိ၊ ယုတ္တိဂါမ၊ ဗေဒင်ပန်ရ၊ နာမဟိုသွဲ၊ ဇယာဗေဒင်၊ ဟိုန်မဲ့တဲ၊
မဲ့အတ္တပ္ပ၊ ဗေဒင်ဟိုသွဲ၊ ဣတိဟာသ၊ ဝံ့ဗေဒင်မဲ့၊ နရာဟုမဲ့၊ ပန်သွဲဗေဒင်၊
သင်ဝံ့လက်သန်၊ ဗေဒင်ပန်ရ၊ ကြက္ကဒိန်ကွင်၊ သင်ဝတ်ဆပ်ဂျ၊ ဓုဝေါင်မန်တပ်၊
တိန်ဆာန်သဗ္ဗ၊ ရာဇာမာတ်တာန်၊ ဝေါန်ထပ်ပွန်ပွ၊ ပြကိုဟ်ဗေဒင်၊ မကွင်တေဇ၊
ဒစိတ်ကွပ်၊ တုပ်ပထမ၊ ဒစိတ်ကွပ်ဂ်၊ မဒ်မူလ၊ တရးတိတ်ပွန်၊ ဟံ့တိနန္ဒ။

ပဲ့ပိုဒ်မဇ္ဈိတ်ထွေးကိုလပ်ဗွဲဣူဝံ့ ဝေါဟာရလျှိုက် ခိုန်အဲဟံ့ကျိဟ်အဓိပ္ပါယ်ကိုလေပ် ညးဟိုဂးလပ်ပရော ကွတ်ဗိုတ်ပိဗေဒင်ပန်ရောင်၎် အဲဝံ့တိကေတ်ရ။ ယုက္ကဒိန်ဗိုတ်ပိမူး၎် သုတိဗိုတ်မဲ့ သမုတ္တိဗိုတ်မဲ့ လက္ခဏဗိုတ်မဲ့မဒ်ရ။ ယုက္ကဒိန်ဗေဒင်ပန်မူး၎် ဇယာဗေဒင်မဲ့ အတ္တပ္ပဗေဒင်မဲ့ ဣတိဟာသဗေဒင်မဲ့ န ရာဟုဗေဒင်မဲ့ မဒ်အိုတ်ရ။ ပဲ့မဟိုဂးတိတ်ကွတ်ဗိုတ်ဗေဒင်၎် ဝေါဟာရ “ကြက္ကဒိန်” ဏအ် သင်လိဝံ့

နဲသက်လောန် (ဣန္ဒြိယသုတေသနလိက်ပတ်စန်-ကိန္ဒိဗျင်အမေရိကာန်)

ဆက်စပ်ကျင့်ရော ယင်သွာန်မှူး ခါရတော်ပေဒင်္ဂ ပိုဒးတီဂိတုတူသွာံအခါရောင် ဟံ့သေင်ဟာ။ တွဟ်နဂံတီဂိတုတူသွာံအခါကို တွဟ်နဂံတီဂိတုတူကျွန်နိမိဟ်ကို ပိုဒးရံင်ကေတ်ပွဲကြက္ကဒိန်ရောင်။

ဝေါဟာရမန်တြေံ “ကြက္ကဒိန်” မစကာလင်ဒွဲဝံ့ဂံ အဓိပ္ပါယ်ဗျေံ အတိုင်ပိုညးဂမ္တိုင်မတီလင်ဂံဟေင်ရ၊ ဗတ်ဗွာမှူး “ပြက္ကဒိန်”၊ ဗတ်အေင်္ဂလိက်မှူး “calendar” မန်ရ။ “ကြက္ကဒိန်ကွေင်၊ သင်ဝတ်ဆင်လျ” ညးမှူးလင်ဂံ ဝေါဟာရ “သင်ဝတ်ဆင်” ဝံ ဗျေံကျွင်နူဝေါဟာရပါဠိ “သံဝစ္ဆရ” တဲ မှုအဓိပ္ပါယ် “ဂိတုတူသွာံအခါ” ကိုရ၊ အဓိပ္ပါယ်ဗျေံ ကြပ်တုပ်ဒိုင်ကိုဝေါဟာရ “ကြက္ကဒိန်” ဝံရောင်။ ဝေါဟာရ ပါဠိ “သံဝစ္ဆရ” ဂံ မန်ပိုလိစ သွကျေံဝေါဟာရပါဠိလိုတဲ “သံဝစ္ဆရ” ကို “သင်ဝစ္ဆရ” ကို “သင်ဝတ်ဆင်” ကို “သင်ဝတ်စင်” ကို “သင်ဝစ္ဆင်” ကို နံပင်မအခေင်တွဟ်ဟ်သ်မချုတ်ဂံ ဝံညာတ် ကေတ်ပွဲလိက်မန်တြေံရ။

ပွဲအဘိဓာန်မန်အေင်္ဂလိက် အ္ဗာဟာလီဒေ(Mr. Halliday)မခွဲလင်ဂံ ဝေါဟာရ “ကြက္ကဒိန်” ဝံ ကို လင်အဓိပ္ပါယ် a calendar တဲ၊ ဝေါဟာရ “သင်ဝတ်စင်” (သင်ဝတ်ဆင်)ဝံ ကိုလင်အဓိပ္ပါယ် an almanac, a calendar ရ။ ဝေါဟာရဓါ “ကြက္ကဒိန်” ကေုာံ “သင်ဝတ်ဆင်” ဝံ မှုလအာအ ဓိပ္ပါယ်မတုပ်သွဟ် မန် synonyms ရ။

လိက်ပတ်မန်တြေံ ဝေါဟာရမန်တြေံတအံင် ပိုဂပ်ဂင်ဒးလူတ်ဖအိုတ်ရ။ ဆဂး ပဟိုတ်ကိုဝေါဟာရတဲ ပိုမန်ကိုမန်တအံ ပွမဒးကယျာန်ခဝါတ် စာန်စးစေံးတကိုရင်သ္တအံ ပွမထေံပွတ်ဝိုင်ဝှာတ် ဝေင်ညီသာ ဒးလို ဂိုန်ဒးပါထကးအာဂံ ဩဝ်လွကိုဒ်ညီ။

((((((((((((((((((((())))))))))))))))))))))

ကျိုက်လှောင်

ဝေါဟာရ ‘ကျိုက်လှောင်’ ဝံ ဒ်ကြိယာမဲ့တဲ ပွဲအဘိဓာန်အ္ဗာဟာလီဒေဂံ ညးကိုလင်အဓိပ္ပါယ် to be defiled, sinful ရ။ ဝေါဟာရ ‘ကျိုက်’ ဂံတုန် ညးကိုလင်အဓိပ္ပါယ် to be filthy, dirty ရ။ ဗွဲဝေါဟာရဗွာ ‘ညစ်ညမ်း’ ‘ညစ်ညူး’ ‘ညစ်နွမ်း’ တအံင် ဂပ်ဂပ်ပွောအံစတ်အဓိပ္ပါယ်ရ။ ဝေါဟာရ ‘ကျိုက်လှောင်’ ဝံ သိုဒ်တပိုဒ်နာမ်မဲ့တဲ မှုအဓိပ္ပါယ်ဗတ်ဗွာ ‘ညစ်ညမ်းခြင်း’/‘ညစ်ညမ်းမှု’, ‘ညစ်ညူးခြင်း’/‘ညစ်ညူးမှု’, ‘အညစ်အကြေး’ ရ။ ဝါကျပယိုက်ဂမ္တိုင်ဗွဲသွာံဝံ ဩဝ်လူတ်စီစတ်ရံင်ညီ။